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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Lantos Lajos Csaba, energiaügyi miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Valóban 30-35 milliárd euró beruházás szükséges a 
magyar áramrendszer átalakításához és a stabil áramellátás fenntartásához a következő 
évtizedben?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A g7.hu oldalon található „Tíz év alatt 30-35 milliárd eurót kell költeni a magyar energiarendszerre,
de honnan lesz rá pénz?„ című cikkben arról írnak, hogy „azért, hogy a stabil energia- és vízellátás
biztosítható legyen a jövőben is Magyarországon, hatalmas erőfeszítéseket kell tennie az országnak
és kiemelten a magyar államnak.”:

„Az  Energiaügyi  Minisztérium  becslése  szerint  2030-ra  a  jelenleg  42-44  terawattórás
áramfogyasztásunk közel 60 terawattórára nőhet a fűtési rendszerek, a mobilizáció elektrifikálása
miatt,  illetve  az  energiaintenzív  iparágak  (például  akkumulátorgyárak)  további  terjeszkedése
nyomán. Ebből az értékből a becslések szerint 53 terawattóra hálózati igény jelentkezik majd, a
különbséget a saját áramtermelés (főleg nap-, szél- és biogázerőművek) teszi ki.

Az ország teljes energiafelhasználása csökkenhet némileg, de egyértelműen az áramfogyasztás felé
fogunk fordulni, hasonlóan az egész világhoz.

Az új beruházások elmaradása esetén a magyar ipar nem tud tovább nőni, a háztartások ellátása
akadozhat, mivel a magyar elektromos rendszer már most is az ellátásbiztonság határán mozog.
Véleményem  szerint  a  minisztériumi  becsléshez  képest  kisebb  lesz  az  áramigény  növekedése  –
lassabb felfutás várok az elektrifikációban a források hiánya miatt, illetve számomra kérdéses, hogy
tényleg lesz-e akkora kereslet az elektromos autókra világszerte, mint ahogyan a mai prognózisok
mutatják.

Az viszont borítékolható, hogy a mostani magyar áramrendszer nem fog eleget tenni a jövőbeli
keresletnek.  A munka dandárját  tehát  mindenképpen  el  kell  végezni  –  a  magyar  áramrendszer



alapját képező Paks-1 nukleáris  erőmű 2032 és 2038 között  leáll  életút-hosszabbítás nélkül.  Az
áramimportarányunk már most is a kritikus 30 százalék körül van, ami csúcsidőszakban már 40
százalék fölé ugrik. Igaz, hogy van olyan időszak is, amikor a hatalmas napenergia-termelés miatt
áramexport-pozícióban  van  az  ország,  de  a  rendszert  a  legkritikusabb  importhelyzethez  kell
igazítani. Hiszen áramra bármikor lehet igényünk, a nap 24 órájában, az év 365 napján. Ez a mai
életünk alapszükséglete.

A  magas  importarány  nemcsak  kiszolgáltatottá  teszi  az  országot,  de  a  fizikai  távolság  miatt
kialakuló hálózati veszteség és a fizikai infrastruktúra díjai miatt drágává is teszi az áramot. Arról
nem is szólva, hogy minél nagyobb a fizikai távolság a termelés és a felhasználás között, annál
jobban ki van téve a rendszer az időjárás viszontagságainak és az importkapacitások szűkületeinek,
így  nő  az  ellátásbiztonság  kockázata.  Mindenképpen  növelni  kell  a  hazai  áramtermelés
mennyiségét, főleg alaperőművi oldalon, mivel stabil ellátás hiányában az ország élhetősége és az
ipar növekedésének feltétele nem lesz adott.

Becslésem  szerint  legalább  30-35  milliárd  euró  beruházás  szükséges  a  magyar  áramrendszer
átalakításához  és  a  stabil  áramellátás  fenntartásához  a  következő  évtizedben,  amiben ráadásul
nincs benne a víziközmű, gázrendszer vagy az energetika más részeibe történő beruházás. Ez az
éves magyar GDP negyede, ami hatalmas tőkeigény. Ennek az összegnek a jelentős része a magyar
állam és az MVM-csoport hátát nyomja.”

 

Kérdezem Önt:

Valóban 30-35 milliárd euró beruházás szükséges a magyar áramrendszer átalakításához és a stabil
áramellátás fenntartásához a következő évtizedben?

 

Budapest, 2024. április 11.
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